
گروه اقتصادی:  در حالی دیروز وزیر اقتصاد کش��ورمان آمریکا 
را ناقض قواعد مبارزه با تامین مالی تروریس��م FATF خواند 
که هنوز معتقد است باید به آن ملحق شویم. باید توجه داشت 
اساسا تعریف FATF از تروریست با واقعیت تفاوت دارد و این 
ابزار ذیل سیاست گذاری بالادستی استکبار به وجود آمده است 
و تجربه هم همین موضوع را ثابت می کند. با این وجود می توان 
برخورد این نهاد را با موضوع ترور شهید سلیمانی سنگ محکی 

درباره تعریف تروریسم خواند. 
به گزارش »وطن امروز«، وزیر امور اقتصادی و دارایی دیروز 
با اشاره به ترور شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی توسط آمریکا 
گف��ت: آمریکا بر خلاف تمام قوانی��ن و مقررات بین المللی از 
موضع قلدری و ش��بیه قوانین جنگل، دست به اقدامی زد که 
به گفته حقوقدانان بین المللی اگر این اتفاق برای یک شهروند 
ساده آمریکا می افتاد، قطعاً هیأت حاکمه آمریکا به نحوه دیگری 
برخورد می کرد؛ در حالی که ایالات متحده آمریکا بویژه شخص 
ترامپ، لباس تروریست به تن کرده و می گوید این همه هزینه 

کردیم برای چنین شرایطی و بدتر از آن 
اینکه یک کش��ور را به تخریب ۵۲ نقطه 
تهدید می کند و بر این تصور است که این 

اقدامات بدون پاسخ باقی می ماند. 
فرهاد دژپس��ند گفت: برخی کشورها 
در FATF به دنبال مقابله با تأمین مالی 
تروریسم هستند اما نباید جای دور رفت، 
چ��را که همین هیأت حاکم��ه آمریکا از 
محل بودجه این کشور، تروریسم دولتی را 
ترویج می دهد. سپهبد سلیمانی به دعوت 
رسمی دولت عراق به این کشور رفته بود 
و آزادی خواهان جهان و مردم عراق، خوب 

جواب داده و نشان دادند ادعای ترامپ پوچ و بی معناست؛ ضمن 
اینکه با مصوبه خوبی که مجلس عراق داشت، خروج آمریکا از 

عراق کلید خورد که نکته ای مهم است. 
وی ادامه داد: در حوزه اقتصادی هم هر کاری توسط هر فرد 
و هر شخصی برای روان سازی اقتصاد شود، همین مردم قدردان 
خواهند بود. مردم نشان دادند هر کس در جهت رفاه و امنیت 

آنها گام بردارد قدردان او خواهند بود. 
دژپسند با اش��اره به ضرورت تأمین مالی بخش خصوصی 
از نهاده��ای خارجی گفت: بخش غیردولتی در حوزه تجارت 
خارج��ی اعم از ص��ادرات و واردات، نقش ویژه ای دارد و بر این 
اساس، درخواست ما آن است که بخش خصوصی در تأمین مالی 
از نهادهای خارجی هم، همچون همیشه نقش خود را ایفا کند. 
تأمین مالی بخش  خصوصی از نهادهای خارجی می تواند هم به 
صورت فاینانس و هم به صورت جذب سرمایه گذاری خارجی 

به صورت سرمایه گذاری مشترک باشد.
 وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: اگر این اتفاق با توجه به 
ظرفیت های بخش خصوصی و بویژه با هدایت اتاق بازرگانی ایران 
رخ دهد، می توان شکاف بازار سرمایه را در تأمین مالی کاهش 
داد و به تقویت و بهبود سرمایه گذاری در کشور و تقویت و رونق 
تولی��د کمک کرد. وی با بیان اینکه مقررات زدایی می تواند در 
رفع مشکل تولید نقش زیادی داشته باشد، تصریح کرد: وجه 
دیگر برای رونق تولید، تأمین مالی است که بر این اساس اگرچه 
می توان کار را با بازار س��رمایه پیش برد اما بخش خصوصی با 
مختصاتی که دارد، در سرمایه گذاری ها هم می تواند نقش آفرین 
باشد. دژپسند اظهار داشت: اگر در تأمین مالی، با مشکل مواجه 
شدیم، نباید اجازه دهیم سایر قوانین و موانع، سدی بر سر راه 

این چابکی بخش خصوصی ایجاد کند.
 بر این اساس، هیأت مقررات زدایی در ۲ جلسه اخیر خود، 
مصوبات خوبی بویژه در حوزه زمین داشت، به نحوی که این 
مصوبات ۲ دس��ته است که بخشی از آن اعلام شده و بخشی 
دیگر را به دولت فرس��تاده ایم که با مصوبه 

دولت ابلاغ می شود. 
پس از این اظهارات وزیر اقتصاد، ظنی 
مبنی بر پایان اصرار دولتی ها برای پیوستن 
به FATF به وج��ود آمد که وی توضیح 
داد: اکنون ۲ لایحه قانونی که به پیشنهاد 
دولت و تصویب مجلس هم رسیده است، 
در دس��تور کار بررس��ی مجمع تشخیص 
 CFT مصلحت نظام ق��رار دارد و پالرمو و
همچن��ان ب��ه روال س��ابق در این مجمع 
بررس��ی می شود. بحث من در جلسه ناظر 
به این دو لایحه نبود، بلکه ناظر به این بود 
که این نهاد)FATF( که ادعا دارد و دنبال این اس��ت که با 
تأمین مالی تروریسم مقابله کند، الان اتفاق آشکاری رخ داده 
و رئیس جمهور یک کش��وراعلام کرده اس��ت ما می خواهیم 
بودجه های��ی را که در این رابطه اختصاص داده ایم اس��تفاده 
کنیم.  مقام عالی نظامی یک کشور که به دعوت رسمی کشور 
دیگری در حال سفر بود و برای مشاوره رفته بود، به صورت 
بس��یار وقیحانه ای مورد ترور قرار می گیرد و از بودجه ای که 
خودش��ان ادعا دارند بودجه دولتی بوده است برای ترور این 
فرد استفاده شده است. بحث من این بود که باید FATF در 
ای��ن رابطه برخورد لازم را انجام دهد، چون این کار برخلاف 
قوانین و مقررات بین المللی است و خیلی از نهادها از جمله 
FATF باید در این رابطه اعتراض خود را اعلام کنند. از نظر 
ما باید اعتراض آنها اعلام شود تا با تروریست دولتی که منشأ 

خیلی از فجایع خواهد بود، رسما برخورد شود.

وزیر اقتص�اد: مقام عالی نظامی یک 
کش�ور که به دعوت رس�می کشور 
دیگ�ری در ح�ال س�فر ب�ود و برای 
مش�اوره رفته بود، به صورت بسیار 
وقیحانه ای مورد ترور قرار می گیرد و از 
بودجه ای که خودشان )آمریکایی ها( 
ادعا دارند بودجه دولتی بوده اس�ت 
برای ترور این فرد استفاده شده است، 
بح�ث من این بود که باید FATF در 

این رابطه برخورد لازم را انجام دهد

معطل ماندن 7 ساله اجرای قانون 
بهبود محیط کسب وکار

رئی��س اتاق بازرگانی ایران دیروز در جلس��ه ش��ورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در اتاق بازرگانی ایران 
با اشاره به بررسی اجرای حکم ماده 7 قانون بهبود مستمر 
محیط کسب و کار گفت: حدود 7-6 سال از تصویب قانون 
بهبود مستمر محیط کسب و کار می گذرد اما هنوز اجرا نشده 
است. به گزارش فارس، غلامحسین شافعی با بیان اینکه  
خواهش  می کنیم قانون اجرا شود، گفت: عدم اجرای قوانین 
مصوب فقط مربوط به این قانون نیست و ده ها مورد قانون 
مصوب در مجلس وجود دارد که هنوز اجرا نشده و امروز 
ما التماس می کنیم قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار 
اجرا شود. وی افزود: بنابراین ما می خواهیم با سازمان هایی 
که در رابطه با قوانین مصوب به وظایف خود عمل نکرده اند، 
برخورد شود.  شافعی اظهار داشت: اتاق بازرگانی روی این 
مساله کار کرده است و کسی که باید آن را دریافت و به اجرا 
درآورد، غایب است. خواهش من این است اگر قانون اشکال 
دارد، آن را تغییر دهند و در صورت نیاز به آن تبصره اضافه 
کنند اما قانون حتی اگر اشکال داشته باشد، باید اجرا شود 

و عدم اجرای قانون باید عقوبت داشته باشد. 

 ۳۰ درصد شهرنشینان
 ساکن بافت فرسوده هستند

عضو هیأت مدیره شرکت بازآفرینی شهری از سکونت 
۳۰ درصد جمعیت شهری کشور در بافت های ناکارآمد خبر 
داد. سیدمسلم سیدالحسینی با بیان اینکه می خواهیم توان 
رقابتی بافت های فرسوده را افزایش دهیم، گفت: این بافت ها 
به هر دلیلی از رقابت جا مانده اند و از نظر کالبدی، خدمات 
و سرانه های اقتصادی نسبت به میانگین شهری پایین تر و 
مردم ساکن در این بافت ها ناامید هستند، خودباوری ندارند، 
تسلیم وضع موجود شده اند و از بیرون نیز انگ هایی به این 
بافت ها زده می شود. وی ادامه داد: به باور من در این شرایط 
باید خلق ارزش کنیم. یعنی اینکه اول خواسته ساکنان این 
بافت ها را بشناس��یم که در نهایت به آشتی شهرسازی و 
اقتصاد نائل شویم؛ شهرسازان همواره یک نگاه جامع محور و 
اعتراضی نسبت به سرمایه داری حاکم داشته اند. اما حالا فکر 
می کنم زمان رویکرد آشتی جویانه با بازار فرا رسیده است؛ 
یعنی تعامل با محیط رقابتی تا بتوانیم با توجه به شرایط مان 
نیمه پر لیوان را ببینیم. عضو هیأت مدیره بازآفرینی شهری 
مساحت بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری را حدود ۱۴۱ 
هزار هکتار عنوان و اظهار کرد: بخش قابل توجهی از جمعیت 
کشور ساکنان این بافت ها هستند و گفته می شود تا حدود 
۳۰ درصد ساکنان شهرهای کشور در بافت های ناکارآمد 
زندگ��ی می کنند. از طرف دیگر نیز با اعتباراتی که دولت 
دارد و تجربه ای که از قبل داش��ته ایم س��الیان سال طول 
خواهد کشید نوسازی و بهسازی در این بافت ها رخ دهد.

دوپله ای شدن مالیات بر درآمد کارمندان 
بی عدالتی است

عضو کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه با دو پله ای شدن محاسبه مالیات بر درآمد کارمندان 
مخالفم و این امر نوعی بی عدالتی است، گفت: این مصوبه 
کمیسیون قطعا اصلاح می شود زیرا ما در وضعیت کنونی 
هم با کسری درآمد مالیاتی روبه رو هستیم. رحیم زارع در 
گفت وگو با فارس، درباره مصوبه این کمیسیون درباره شیوه 
محاسبه مالیات پلکانی بر درآمد کارمندان گفت: شخصا در 
حوزه مالیات ستانی طرفدار گروه های با درآمد پایین بودم. 
البته لازم اس��ت در بحث اعضای هیأت علمی، پزشکان و 
قضات بازنشس��ته اصلاحاتی انجام ش��ود. وی با تاکید بر 
اینکه با دو پله ای شدن محاسبه مالیات پلکانی بر درآمد 
کارمندان مخالفم، افزود: این مصوبه قطعا بازنگری می شود 
زیرا ما در وضعیت کنونی هم با کسری درآمد مالیاتی روبه رو 
هستیم، ضمن آنکه این مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس 
برای افرادی که حقوق های کمتری دارند نوعی بی عدالتی 
اس��ت. بنابراین حتما مصوبه کمیس��یون درباره دوپله ای 
شدن محاسبه مالیات بر درآمد کارمندان اصلاح می شود. 
به گزارش فارس، اواخر هفته گذش��ته، کمیسیون تلفیق 
مجلس در اقدامی عجیب، ضمن رد پیشنهاد دولت برای 
پنج پله ای شدن مالیات بر درآمد کارمندان در بند »الف« 
تبصره 6 لایحه بودجه 99، مصوب کرد مالیات بر درآمد 
کارمندان به صورت دو پله ای اخذ شود. کارشناسان اعتقاد 
دارند این مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس که به معنای 
کاهش چشمگیر مالیات افرادی است که حقوق های نجومی 
می گیرند، هم برخلاف عدالت است و هم موجب کاهش 

۵ هزار میلیارد تومانی درآمد دولت از این محل می شود.

بازار

اقتصادی

مسکن

مالیات

با اقدام تروریستی دولت آمریکا در به شهادت رساندن سپهبد قاسم سلیمانی،  استانداردهای دو گانه FATF و خطرات پذیرش قواعد آن برای ایران آشکارتر شده است

FATF دیگر منتفی است

پس از ۳ روز قیمت نفت کاهش یافت
قیمت هر بشکه نفت برنت دیروز با ۸۲ سنت کاهش به 6۸ دلار و 9 سنت رسید. رویترز نوشت: در حالی که بازارها بتدریج در حال خروج از شوک ناشی 
از ترور سردار سلیمانی و احتمال بروز اختلال در عرضه نفت خاورمیانه پس از این اتفاق مهم هستند، قیمت هر بشکه نفت برنت روز سه شنبه با بیش از 

یک درصد کاهش  برابر  با ۸۲ سنت به 6۸ دلار و 9 سنت رسید. 

چهار شنبه 18 دی 1۳98
وطن امروز     شماره 28۳7

در حالی که آمارها از عملکرد نامناسب 
مناطق آزاد حکایت می کند، لابی های 
سنگین متنفذان در مجلس خواهان 
تصویب لایحه مالیات بر ارزش افزوده 
هس��تند که طبق آن، مناطق آزاد از 
پرداخت این مالیات معاف شوند. این 
در حالی است که مرکز پژوهش ها در 

گزارشی مفصل، با این تصمیم مخالفت کرده است.
روز گذش��ته گزارش کمیس��یون اقتصادی درباره لایحه 
مالیات بر ارزش افزوده در صحن مجلس قرائت و بررسی شد. 
یکی از جنجالی ترین مواردی که در این لایحه بحث برانگیز 
شده بود، معافیت مناطق آزاد از مالیات بر ارزش افزوده بود. 
همین مسأله باعث شد مرکز پژوهش ها در واکنش به آن و 
ط��ی یک گزارش، معافیت مناط��ق آزاد از مالیات بر ارزش 
افزوده را از جهات مختلف بررسی و در نهایت مخالفت خود 
را با اجرای چنین پیشنهادی اعلام کند. مناطق آزاد بعد از 
۳۰ س��ال از آغاز به کار خود، نه تنها دستاورد چندانی برای 
کشور نداشتند، بلکه طبق آمارهای موجود، به روزنه ای برای 
معضلات اقتصادی مختلف همچون تبدیل شدن به روزنه ای 
برای واردات و قاچاق کالا و ارز، فرار مالیاتی و شکاف طبقاتی 

تبدیل شده اند.
ب��ه همین خاطر »وطن امروز« در مصاحبه ای با حس��ن 
کامران دستجردی، نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی و عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی، عملکرد این 

مناطق را از وی جویا شد.
کامران دستجردی درباره پیشنهاد معافیت مناطق آزاد از 
مالی��ات بر ارزش افزوده گفت: هدف از ایجاد این مناطق در 
دنیا محرومیت زدایی، تولید ارز و ایجاد رونق تولید است اما 

در قشم هنوز کپرنشین داریم. پیشنهاد ما این بود که یک 
درصد از مالیات را در همین مناطق هزینه کنند اما همین 
کار را هم نکردند. تا این مسأله حل نشود، مابقی موضوعات 
فقط شعار است و من با معافیت مناطق آزاد از مالیات بر ارزش 
افزوده مخالفم، زیرا این مناطق در ایران واردات محور شده اند.

نماینده مردم اصفهان درباره موضع خود نس��بت به این 
مناطق گفت: بنده از سال 7۱ که آقای روحانی در کمیسیون 

امنیت ملی مجلس بود، با این مناطق مخالف بودم، چون کیش 
ساختارش توریستی است؛ چابهار زیرساخت ندارد. قشم هم 
جنبه ژئوپولیتیک و ژئواستراتژیک دارد چون ۲/۵ برابر بحرین 
مساحت دارد. در نهایت با پیشنهاد بنده ۳۰۰ کیلومتر مربع 
از شمال شرق قشم به عنوان منطقه آزاد شناخته شد. آقای 
روحانی هم دیدگاهی داش��تند که بالاخره این باید تصویب 
شود. بنده گفتم تصویب چنین قانونی خلاف آمایش سرزمینی 

است. از آن روز تا به حال هم نمایندگان برای کسب رای چند 
منطقه جدید را به عنوان مناطق آزاد تصویب می کنند و در 
نهایت هم این مناطق وبال کش��ور شده است، چون در دنیا 
اس��تراتژی بر حمایت از صادرات است اما در ایران از واردات 
حمایت می شود. در خارج از کشور، صادرات از پرداخت  مالیات 
معاف است اما در این مناطق، واردات از پرداخت مالیات معاف 
شده است. جالب است شرکت هایی که در این مناطق ثبت 
می شوند، برای دور زدن قانون و فرار مالیاتی کلک می زنند، 
چرا که طبق قانون شرکت هایی که در مناطق آزاد ثبت شوند، 
تا ۱۵ سال از پرداخت مالیات بر درآمد و دارایی معاف هستند 
اما یک سال قبل از پایان معافیت، شرکت جدید ثبت می کنند 

تا از پرداخت مالیات معاف شوند.
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس اظهار داشت: 
زمانی که آقای دژپسند در سازمان برنامه و بودجه بود گفتیم 
حتی از مرده شور هم اظهارنامه می گیرید؛ حداقل از اشخاص 
حقیقی و حقوقی فعال در مناطق آزاد هم اظهارنامه بگیرید 
که گردش مالی آنها شفاف باشد. آقای علی عسگری، رئیس 
وقت سازمان امور مالیاتی موافق اجرای این پیشنهاد بود اما 
آقای ترکان، رئیس وقت سازمان مالیاتی با این ایده مخالف 
بود و در نهایت این پیشنهاد اجرایی نشد. این مناطق هنوز 
پس از چند دهه نتوانسته به هیچ یک از اهداف خود برسد: 
این ناکامی هم هیچ ربطی به مساحت این سرزمین ها ندارد. 
مثلا منطقه آزاد تیاچی در کشور چین کمتر از یک کیلومتر 
مربع مساحت دارد و منطقه آزاد سنگاپور ۳۲7 کیلومتر است 
اما عملکرد آنها به مراتب بهتر از مناطق آزاد ایران است. ما 
بارها به وزارت اقتصاد و دارایی گفتیم اینها مصداق فرار مالیاتی 
است نه اینکه به فعالان اقتصادی خوش حساب به شکل های 

مختلف فشار مالیاتی بیاوریم.

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس در گفت وگو با »وطن امروز«:

مناطق آزاد  وبال  کشور  شده اند
گفتوگو

ور سپهبد سلیمانی است                              پیوستن به FATF پذیرش تر
حسین حاجیلو، کارشناس روابط بین الملل در گفت وگو 
با »وطن امروز« با اش�اره به ترور س�ردار سلیمانی توسط 
آمریکایی ها گفت: با توجه به بیانیه وزارت دفاع آمریکا که 
پس از ترور سردار قاسم سلیمانی منتشر شد، آمریکایی ها 
بر اساس زیرساختی حقوقی شهید سلیمانی را ترور کردند. 
زیرس�اخت حقوقی هم قرار گرفتن سپاه پاسداران در 
لیست FTO یا لیست س�ازمان های خارجی تروریستی 
است. این نشان می دهد آمریکایی ها هر اقدام میدانی که 
انجام می دهند قبل از آن زیرساخت حقوقی آن را فراهم 
می کنند.  حاجیلو ضمن اشاره به تلاش آمریکا برای تصویب 
لوایح مربوط به FATF در ایران افزود: آمریکایی ها به  دنبال 
ایجاد زیرساختی حقوقی در ایران هستند تا بتوانند ایران 
را در قبال فعالیت های ضدتروریستی که انجام می دهد در 

برابر خود پاسخگو کنند. 
صراحتا آمریکایی ها اعلام می کنند که این زیرساخت 
حقوقی، لوایح مربوط به FATF است. دستیار معاون وزیر 
خزانه داری آمریکا، مارشال بیلینگزلی صراحتا می گوید ما 
آنقدر به ایران فشار خواهیم آورد تا این زیرساخت حقوقی 
را بپذیرد. ب�ه طور کلی این لوایح و بویژه لایحه CFT در 
پ�ازل کلان آمریکا برای مقابله ب�ا قدرت منطقه ای ایران، 
بویژه اقدامات اقتدارزای س�پاه پاسداران انقلاب اسلامی 

و سپاه قدس است. 
وی ادامه داد: FATF رسما در توصیه هفتم خود اعلام 
می کند کشورها باید قطعنامه های تحریمی سازمان ملل 
را که مرتبط با اشاعه گری سلاح های کشتار جمعی است، 

اجرا کنند. 
یک�ی از آن قطعنامه ها، قطعنامه 22۳1 اس�ت. در این 
قطعنامه به طور مستقیم و صریح نام سردار سلیمانی آمده 
است. در واقع FATF از دیگر کشورها می خواهد کسانی 
که در قطعنامه 22۳1 هستند از جمله سردار سلیمانی را 
تحریم کنند، اجازه تردد به آنها ندهند و با آنها مقابله کنند. 
حاجیلو با اش�اره به فعالیت های س�پاه ق�دس در دور 

زدن تحریم ها بیان کرد: س�ردار قاس�م سلیمانی در 
کنار دیگر فعالیت های�ش در نیروی قدس 
ب�ه دور زدن تحریم ها هم کمک می کرد و 

همان طور که وزیر بهداشت اعلام کرد، 
ایشان  نقش ویژه ای در تامین داروی 
م�ورد نیاز کش�ور داش�ت، بنابراین 

 FATF ارتب�اط  نظ�ر  از 
ب�ا نی�روی ق�دس س�پاه 
پاس�داران می ت�وان گفت 

اجرای کامل استانداردهای 
FATF از یک س�و منجر به 

جلوگیری از دور زدن تحریم ها 
توسط سپاه می شود و از سوی دیگر 

قدرت منطقه ای ایران را محدود می کند.
اگر  همکاری با FATF در شرایطی بود که فکر می کردیم 
تعامل با آمریکا می تواند برای ما موثر باشد اما بعد از ترور 
س�ردار سلیمانی فکر کردن به تعامل با آمریکا یا نظامات 
آمریکایی مانند FATF بی فایده است و حجت بر مجمع 

تشخیص مصلحت نظام تمام شده است.
 این کارشناس روابط بین الملل در پایان گفت: پذیرش 
FATF در واقع پذیرش ترور س�ردار س�لیمانی است. نه 
ترور نظامی! آمریکایی ها در آخرین گام شان که دست شان 
به جایی بند نباشد دست به اقدام نظامی می زنند. قبل از 
آن با گزینه های مختلفی از جمله جنگ روانی و گزینه های 
مالی و اقتصادی دست به تقابل می زنند.  تصویب کنوانسیون 
CFT ترور قاسم سلیمانی ها در حوزه های مالی و اقتصادی 
است.  اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام می خواهد انتقام 
قاسم سلیمانی را از آمریکا بگیرد حداقل کاری که  می تواند 

انجام دهد این است که لایحه CFT را رد کند.


